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TRIBUNA 

El garrotí polític del gove~n de la Paeria 
GRUP MUNICIPAL DE JUNTS PER 
CATALUNYA LLEIDA A LA PAERIA 

EL PASSAT 3 d'octubre, el govern de la Paeria va fer 
una valoració dels 100 primers dies de mandat i des 
del Grup Municipal de Junts per Catalunya ens 
sentim compel·lits a compartir les nostres reflexions 
davant el triomfalisme per les mesures proposades. 
Els grups de l'oposició tenim la responsabilitat de ter 
propostes constructives al govern (per aixo vam 
presentar en el passat Ple una moció sobre l'ús del 
catala) i també fer un control de les actuacions i 
promeses de l'equip de govern. 

Durant aquests primers 100 
dies, !'alcalde ha demostrat ser 
un mestre de les relacions pú
bliques i un saludador profes
siOnal, pero ... és aixo suficient 
per governar una ciutat? Entre 
les 100 mesures, va destacar 
que ha participat en més de 280 
actes públics i reunions, molts 
deis quals són durant l'estiu i 
en relació a les festes majors 
dels barris de la nostra ciutat. 
És cert que van comptar amb 
la seva presencia, de la mateixa 
manera que la resta de regidors 
i regidores d'aquest consistori. 

No obstant aixo, perme
teu-nos recordar que aixo no 
són accions de govern i que la 

COL· LABORACIÓ 

campan ya electoral ha acaba t. 
Ara és l'hora d'accions concre
tes, no només de paraules ama
bles i estrets de ma. 

Les 100 mesures proposades 
semblaven un titular brillant, 
pero li ha fallat el fons. Se'ns 
van prometre coses dolces, 
pero poc nutritives i totes exe
cutades amb verbs com "ini
ciarem" o "potenciarem". Tot 
plegat és ben facil de verificar 
i comptabilitzar en aquest sor
prenent 79% d'efectivitat que 
s'ha anuncia t. Davant d'aques
ta xifra, només trobem tres 
explicacions possibles: eren 
mesures molt poc ambicioses, 
moltes de les quals heretades 

del govern anterior, o encara és 
massa aviat per considerar-les 
assolides. 

És un menyspreu a les insti
tucions de la nostra ciutat afir
mar que s'ha recuperat l'orgull 
del contingut institucional de la 
Diada nacional de Catalunya. 
Cal recordar que l'any 2019 es 
va fer, per primera vega da, un 
acte institucional unitari amb 
la Diputació, l'Ajuntament i la 
Generalitat, i que va tenir lloc 
el dia 10 de setembre, perque 
els ciutadans poguessin assis
tir a la manifestació unitaria a 
Barcelona. Aquestes mesures 
són com flexions a l'aire, que 
mai arriben a tocar el terra, o 
com dir que "sortiré a córrer 
cada día" quan, en realitat, no
més camines. 

Molts ciutadans ens dema
nen "deixar de parlar i comen
~ar afer" o, comes diu en an
gles, "walk the talk". Lleida ne
cessita projectes que impulsin 
la ciutat, que la facin créixer i 
progressar. Hem de potenciar 
el queja tenim i apostar per 
fer les coses de manera dife
rent, pensant en gran per fer 
Lleida gran. 

En !'anterior mandat, els nos
tres companys de Junts potser 
van fer més feina al despatx 
que marqueting al carrer, i ho 
van fer des de la bona gestió, la 
visió de futur i la planificació. 

Han deixat la casa endre~ada 
i amb la éaixa sanejada per 
poder afrontar projectes que 
facin créixer la nostra ciutat a 
través del progrés, la captació 
i reten ció de talent i generar els 
recursos suficients perque Llei
da sigui una ciutat neta, segura 
i agradable on viure. 

En ocasions, menys és més. 
Preferiríem més ve u re tres me
sures importants executades 
amb exit que 100 mesures me
nors que només inflen la repu
tació del nou alcalde. 

Sí, és ciar que necessitem no
ves rajoles, pero també neces
sitem progrés industrial per a 
la nostra ciutat. Sí, necessitem 
neteja profunda als nostres 
barris, pero també necessi
tem contractes de neteja que 
s'adaptin a les necessitats de 
la ciutat. Les reunions i actes 
són importants, pero el que 
realment importa són les me
sures reals, efectives i amb un 
impacte positiu a Lleida. No 
podem distreure'ns amb super
ficialitats quan Lleida necessita 
avan~ar de debo. 

Tres mesos i escaig després 

de la constitució del nou Ajun
tament, encara no sabem quin 
model comercial de la ciutat 
planteja el govern o per que 
l'expedient d'execució de Tor
reblanca-Quatre Pilans esta 
aturat i no tenim a Lleida el po
lígon industrial de macroparce
Hes més gran del sud d'Europa, 
el qual podría generar fins a 
12.000 llocs de treball directes. 
Aquesta mesura, en un dia, val 
per les altres 100 proposades 
en 100 dies. 

L'alcalde també va proposar 
declarar el garrotí coma patri
moni cultural de la ciutat. Tot i 
que som amants d'aquesta joia 
de la satira, no podem perme
tre que aquesf sigui elllegat 
principal del seu mandat. 

En resum, !'alcalde és un ex
ceHent relator d'esdeveniments 
i relacions públiques, pero la 
veritable prova de lideratge 
rau en la capacitat de traduir 
paraules en accions que benefi
cün la nostra estimada ciutat de 

-ueida. El temps de promeses 
i espectacle ja ha passat, i és 
hora que comencem a caníinar 
el camí cap a un futur millor. 

Hem de potenciar el queja tenim i apostar 
per fer les coses de manera diferent, 
pensant en gran per fer Lleida gran 

Majoria d'edat de l'atenció de l'ictus a Lleida 
CAP DE SERVEI DE NEUROLOGIA DE L'HOSPITAL 
UNIVERSITARI ARNAU DE VILANOVA DE LLEIDA. 
PROFESSOR AGREGAT DE LA UNIVERSITAT DE LLEIDA 

EL PROPER 2024 celebrarem 
el18e aniversari de l'inici de 
l'activitat de la Unitat d'ictus a 
Lleida i de l'inici de l'adminis
tració de tractaments destinats 
a canviar la historia natural 
d'una malaltia freqüent que 
s'associa a discapacitat i que 
és una de lesprincipals causes 
de mortalitat. Sabem que una 
de cada 6 persones al món pa
tira un ictus alllarg de la seva 
vida. A Lleida, 800 persones 
pateixen un ictus cada any 
de mitjana i a tot Catalunya, 
13.000. El principal subtipus 
d'ictus és l'ictus isquemic que 
s'associa a una oclusió d'una 
arteria intracranial i suposa 
el 85% deis casos. En canvi, 
l'ictus hemorragic és degut al 
trencament d'una arteria. Du
rant el desenvolupament de la 
majoria d'edat en el maneig de 
les persones que pateixen un 
ictus a Lleida s'ha apostat per . 
l'equitat territorial i per l'ac
cés a la tecnología necessaria 
per oferir un tractament cap
davanter als ciutadans de tot 
el territori de Lleida. Aquesta 

visió s'ha tradult en 1) una uni
tat d'ictus multidisciplinaria 
on juguen un paper clau infer
meria, fisioterapia, logopedia, 
rehabilitació, geriatría, treball 
social i terapia ocupacional; 2) 
un sistema de teleictus que per
met el tractament coordinat 
entre !'Hospital Universitari 
Arnau de Vilanova de Lleida i 
els Hospitals de la Seu d'Urgell 
i de Tremp; 3) la disponibili
tat de tecnología avan~ada de 
neuroimatge amb interpretació 
de resultats per inteHigencia 
artificial; 4) el treball coordinat 
entre l'atenció extrahospita
laria del servei d'emergencies 
mediques, urgencies i els ser
veis de radiología i neurología; 
5) la capacitat de !'administra
ció de tractaments fibrinolí
tics (tractament pera desfer el 
trombe que oclou una arteria 
intracranial), i 6) la capacitat 
per a fer tractaments de trom
bectomia (consisteixen en l'ex
tracció del trombe mitjan~ant 
intervencionisme). 

Des del 2006 s'han tractat 
més de 800 persones amb trae-

taments fibrinolítics i des del 
2019, prop de 100 persones 
amb trombectomia. A banda 
del vessant més assistencial, 
durant aquests gairebé 18 anys 
ens hem adonat que pera la mi
llora de l'evolució deis nos tres 
pacients és important aplicar 
metodes de gestió de processos 
més propis de processos de pro
ducció. En aquest sentit, se sap 
que una de les principals varia
bles lligades a l'evolució de les 
persones que pateixen un ictus 
isquemic és el temps que es tri
ga des de l'inici deis símptomes 
fins a l'administració del trac
tament fibrinolític o bé fins al 
moment en que s'inicia el trac
tament neurointervencionista. 
Així, una mesura del procés 
d'atenció a l'ictus en un hospital 
és el temps des de !'arribada del 
pacient a !'hospital fins a l'inici 
de l'administració deis tracta
ments. Cada hospital, en fundó 
de les seves característiques, 
ha adaptat o desenvolupat el 
seu procés de maneig de l 'ic
tus per escur~ar aquests temps 
i per garantir una atenció de 
les persones amb ictus segura 
i efica~. Celebrem la iniciativa 
de !'hospital Universitari Vall 
d'Hebron, amb qui mantenim 
un lligam assistencial i de recer
ca rellevant, anomenada one-

step i divulgada recentment a 
la premsa. En aquesta iniciativa 
la persona que és transportada 
cap a !'hospital en ambulancia 
després d'activar el codi ictus 
és atesa directament a la sala 
de radiología on es completa 
tot el procés assistencial. Al 
nostre hospital, la sala d'aten
ció a les persones amb un ic
tus a urgencies esta al costat 
de la de radiología i de la sala 
d'intervencionisme, cosa que 
ens permet gaudir d'uns temps 

que una persona independent
ment del seu lloc de residencia 
pugui accedir als mateixos trac
taments per l'ictus. En aquest 
sentit, és clau el teleictus, mit
jan~ant el qual i a través de 
tecnología virtual ens posem 
en contacte directe tot veient 
en temps real la persona afec
tada d'ictus professionals els 
diferents hospitals del territori. 

L'actual aposta tecnológica 
del territori amb l'adquisició 
de noves maquines de neuroi-

És clau des del domidli la trucada directa alll2. 
D'aquesta manera s'activa la cadena del codi 
ictus, que permet el transport rapid del pacient 

d'atenció competitius amb la 
resta d'hospitals catalans i eu
ropeus. Ja fa anys, i com a al
tres hospitals europeus, vam 
adaptar ]'experiencia descri
ta a Hospitals de Helsinki en 
que és basic per a la millora en 
l'atenció de les persones amb 
ictus el treball coordinat entre 
els medís extrahospitalaris, els 
serveis d'urgencies i neurolo
gía, i el servei de radiología. 
A banda, en el nostre territori 
hem posat emfasi en garantir 
l'equitat territorial, en garantir 

matge segur que contribuira en 
una millor atenció de les perso
nes que pateixen un ictus. Pero 
qualsevol esfor~ és insuficient 
si no se sap com actuar davant 
d'un ictus. Així, és clau des del 
domicili la trucada directa al 
112. D'aquesta manera s'acti
va la cadena del codi ictus, que 
permet el transport rapid del 
pacient a !'hospital i l'avís que 
aquella persona arribara ben 
aviat, perque tots els serveis 
implicats estiguin preparats per 
atendre'l. 
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FIRES ESDEVENIMENTS 

Gran afluencia de públic 
a la Pobleta i Balaguer 
La fira ramadera acull més de 6.000 visitants 11 Unes 4.500 
persones van passar durant el cap de setmana per Firauto 

Fotografía de grup en la jornada d'ahir a la fira ramadera de la Pobleta de Bellveí. 

Jornada ah ir a la 31 edició de Firauto de Balaguer. 

RIAB. RRI 
Aquesta setmana som a 
•UMa 

Ajuntament de Lleida 

1 do mant.nlmont 

REDACCIÓ 
1 LA POBLETA DE BELLVEf 1 Entre 6.000 
i 6.SOO persones van passar el 
cap de setmana perla fira ra
madera de la Pobleta de Bellveí, 
que ahir va centrar la seua jor
nada en la 2S edició del Concurs 
de Vaca Bruna deis Pirineus i la 
mostra i mercat de ra~a bruna i 
d'altres. L'organització va desta
car que es van fer tots els esfor
~os necessaris per poder fer els 
dos concursos i la mostra d'ani
mals malgrat la situació d'alerta 
pel brot de la febre hemorragi
ca, per la qual cosa es van dur 
a terme diferents mesures com 
desinfecció i controls veterina
ris. En total, s'hi van portar més 
de SO vaques de 16 explotacions 
diferents. També es van exposar 
ovelles de la ra~a autóctona de 
la zona, la xisqueta, de tres ex
plotacions diferents. La canse
llera de Territori, Ester Capella, 
va participar en l'acte d'entre
ga deis premis i va reivindicar 
que el departament vetlla pe! 
benestar de les zones de mun
tanya i que les decisions que es 
prenen a !'hora d'aprovar lleis 
es consensuen amb la població i 
el territori. Perla seua part, l'al
calde de la Torre de Capdella, 
Josep M. Dalmau, va reclamar 
a la consellera la necessitat que 
prenguin accions per millorar 
la regulació relativa a la fauna 
salvatge. També va agrair i va 
posar en relleu la tasca que duen 
a terme els ramaders i les rama
deres al territori. 

Per un altre costat, Balaguer 
va tancar amb exit de públic de 
la 31 edició de Firauto amb l'as
sistencia d'unes 4.SOO persones 
durant el cap de setmana. La 
fira va comptar amb un total 
de divuit expositors així com 
el Mercat de la Ganga, un es
pai dedicat a vehicles a preus 
economic. Com a novetat, es 
va apostar perla mobilitat elec
trica amb un espai per donar a 
coneixer les opcions de vehicles 
electrics. 

SEGRE 
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Alfarras• La Fira del Préssec d'Affarras es va clausurar ahir amb 
diverses activitats, entre les quals una tertúlia deis problemes actu
als de !'agricultura, com els efectes de la sequera, i una demostració 
de preparació de préssec en conserva a carrec de l'Associació de 
Mestresses de Casa i del Grup d'Esplai el Segria d'Alfarras. 

Corbins • L'última jornada de la Festa de la Poma de Corbins va 
comptar amb una trobada de tractors antics, que en va reunir més 
de SO, dinar i bitlles entre la Portella, Albi, Vinaixa i Corbins. 

Vielha • Va celebrar ahir la festa rarnadera amb di verses activitats, 
entre les quals el mercat de productes de proximitat. Tanmateix, 
no va comptar amb animals com ha fet el certamen de Salardú. 
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Resaltado



\ 38 \ GUIA SOCIETAT 

SALUT SOLIDARITAT 

Participants en la marxa van agafar forces ah ir al punt de sortida a la Llotja de Lleida. 

SEGRE 
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Caminada solidaria de treballadors de Masanés a Vila-sana. 

Marxes solidaries contra el cancer 
Centenars de persones participen en les organitzades a Lleida i Balaguer per conscienciar la 
població i recaptar fans 11 Caminada de treballadors de Masanes a l'estany d'Ivars 

REDACCIÓ 
1 LLEIDA 1 Centenars de perso
nes van participar ahir en les 
marxes organitzades a Lleida i 
Balaguer contra el dmcer. Ves
tits amb la samarreta verda, la 
marxa de la capital del Segria 
es va iniciar al Teatre de la Llot
ja, on van poder agafar forces 
amb un variat esmorzar. Com 
a novetat, aquest any es podien 
elegir dos recorreguts, un de 5 
quilometres i un altre de 10. La 

MÚSICA CERTAMEN 

El Raimat Arts 
Festival es 
consolida en la 
segona edició 
Recital final d'arpa de 
Berta Puigdemasa 
1 RAIMATI El Raimat Arts Festival, 
que organitza el Castell de Ray
mat per promocionar i presen
tar els projectes de la Fundació 
Comunitaria Raimat Lleida, va 
tancar ahir diumenge la sego
na edició plenament consolidat 
amb la seua proposta de fusió 
musical i gastronomica. "Hem 
constatat i estem conven~uts 
que el Raimat Arts Festival 
pot ser una palanca de trans
formació que aporti riquesa al 
territori des de l'economia re
generativa entorn de la música, 
la gastronomía i el respecte cap 
al me di natural que ens acull", 
va afirmar Elena de Carandi
ni, presidenta de la fundació i 
propietaria del Castell de Ray-

caminada solidaria, organitzada 
per l'Associació Contra el Can
cer de Lleida i que arriba a l'on
zena edició, "va demostrar una 
vegada més que junts podem 
fer grans coses", van assenyalar 
des de l'associació. La iniciati
va tenia per objectiu recaptar 
fons per als serveis gratults que 
ofereix l'entitat i conscienciar 
sobre la importancia de la in
vestigació i el suport als paci
ents amb aquesta malaltia. L'as-

sociació va valer expressar el 
seu agra'iment als participants, 
patrocinadors, voluntaris i a la 
comunitat en general "per fer 
d'aquesta jornada una experi
encia memorable i un pas més 
en la lluitá contra el cancer". La 
marxa també es va celebrar a 
Balaguer i esta prevista en altres 
municipis lleidatans: 15 d'octu
bre (Vielha, el Pont de Suert, Al
guaire, els Alamús); 17 d'octu
bre a Térmens; 22 d'octubre (la 

Seu d'Urgell, Alpicat, Benavent 
de Segria, la Pobla de Segur); 29 
d'octubre (Alcarras i Torres de 
Segre), mentre que esta pendent 
de data les d'Almacelles i Sort. 
L'any passat, l'Associació Con
tra el Cancer a Lleida va atendre 
1.383 persones entre pacients i 
familiars. Compta amb més d'un 
centenar de delegacions i juntes 
locals i més de 800 voluntaris i 
5.200 socis. 

Per un altre costat, mig cente-

L'església del Sagrat Cor de Raimat va acollir ah ir a la tarda el concert final del Raimat Arts Festival. 

mat. El festival va viure ahir 
el seu tercer i últim dia amb 
una jornada matinal familiar a 
la zona village de Raimat Na
tura amb concerts, activitats 
infantils i oferta de productes 
de proximitat. A primera hora 
de la tarda, un concert d'arpa 

a carrec de la lleidatana Ber
ta Puigdemasa a l'església del 
Sagrat Cor de Raimat va posar 
el punt final al cap de setmana 
atapelt d'activitats. Un progra
ma que es va iniciar divendres 
amb un sopar de gala al Para
dor de Lleida, amb l'assistencia 

de més de 150 empresaris que 
van donar així el seu suport a 
l'esdeveniment. Dissabte, més 
de 400 persones procedents de 
diversos punts de Catalunya i 
Espanya, i també d'Europa, la 
Xina o Corea, van gaudir del 
concert de música cUtssica de 

nar de treballadors de Masanés 
van participar ahir en la Cami
nada 100 km solidaris a l'estany 
d'Ivars i Vila-sana organit za
da pel grup empresarial per la 
celebració deis seus 100 anys 
d'historia. 

Així mateix, el Grup Masanés 
també fara una donació, a par
tir del nombre de quilometres 
fets per cada treballador, a la 
Fundació d'Oncologia Infantil 
Enriqueta Villavecchia. 

la segona edició del festival. El 
celler Raimat va acollir les ac
tuacions d'alguns deis artistes 
de música classica més aclamats 
de !'escena internacional, com 
ara el guitarrista i director ar
tístic d'aquesta edició del cer
tamen, Pablo Sáinz-Villegas, 
la soprano Raquel Lojendio i 

RAIMAT NATURA 

La zona village de 
Raimat Natura també 
va acollir ah ir activitats 
pera tots els públics 

el pianista i compositor Albert 
Guinovart. Per tal de posar de 
relleu la tasca deis productors 
de la província, en el Taste of 
Lleida els assistents van poder 
degustar tata una amplia selec
cióñe productes de quilometre 
zero, així com vins Raimat DO 
Costers del Segre i escumosos 
DO Cava. Així mateix, com a 
preludi de l'inici del concert a 
les instaHacions del celler, els 
Tamborers de Raimat van oferir 
una actuació. 
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